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Referat 
 

Referat fra møde i HD Studienævnet 
Tid: Den 8. april 2024 kl. 08.00-10.00 
Sted: Fuglesangs Allé 4 i bygning 2630 i mødelokale K101 
 
Til stede: Studienævnsformand Michael Christensen, studienævnsmedlemmer Jimmi 
Fevre Bruun, Ann-Kristina Løkke Møller, (studerende) Thomas Bech Overgaard Nielsen 
samt observatører (koordinatorer) Claus Holm og Niels Peter Mols, studie- og 
trivselsvejleder Helene Horndrup Thomsen og uddannelsesrådgivere Anne Sejrsen 
(referent).   
 
Afbud: Henrik Knudsen 
 
 
Dagsorden: 

1. Godkendelse af dagsorden  
2. Meddelelser  
3. Godkendelse af kursusbeskrivelser for foråret 2025 
4. Brug af generativ kunstig intelligens (GAI) 
5. Forberedelse til årlig status den 7. maj 2024 
6. Forslag til mødedatoer E24  
7. Evt. 
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Ad 1. Godkendelse af dagsorden 
Dagsordenen blev godkendt uden kommentarer. 
 
Ad 2. Meddelelser 
Michael Christensen orienterede om nedenstående punkter: 
 
2.1. Device monitor 
Der er meldt to fag ind til administrationen som piloteksamener til sommereksamen 
2024 og vintereksamen 2024/2025 til afprøvning af overvågningssystemet Device 
monitor. Det forventes at alle skriftlige stedprøver (undtaget FLOWlock, Multiple Choice 
og håndskriftseksamener) bliver afviklet med Device monitor i foråret 2025 i det nye 
eksamenshus i Lisbjerg.  
 
2.2 Studenterhenvendelser vedr. at undervisningen ikke optages fra E2024 
Beslutningen om at undervisningen ikke optages fra efteråret 2024 affødte mange 
reaktioner fra studerende, som har været utilfredse, men det er faldet til ro. Thomas 
Nielsen kommenterede, at henvendelserne sandsynligvis kommer fra studerende, der 
ikke møder op til undervisningen, og de kan i stedet vælge HD online på HD1.   
 
2.3 Ændring fra E24 mht. gruppeopgaver på HD 1. del 
Der er lavet en tilføjelse til kursusbeskrivelserne for Dataanalyse, Erhvervsøkonomi og 
forretningsforståelse, og Erhvervsøkonomisk metode: ”Opgaven løses individuelt eller i 
grupper af maks. 4 studerende” Det betyder, at opgaverne fremadrettet kan skrives 
individuelt, selvom det ud fra et pædagogisk perspektiv giver større læring at skrive 
opgaven i grupper.  

 
2.4 HD bekendtgørelse i høring  
HD bekendtgørelsen er sendt i høring, og der indsendes bemærkninger til Uddannelses-
og Forskningsstyrelsen fra AU og fra HD Fællesudvalget. 
 
Ad 3. Godkendelse af kursusbeskrivelser for foråret 2025  
Som bilag til punktet havde studienævnet modtaget kursusbeskrivelser for kurserne, der 
bliver gennemgået nedenfor. 
 
Afsluttende projekt – drøftelse af online forsvar 
Den kursusansvarlige ønsker at indføre online forsvar. Det skal ses som en forlængelse af 
online programmet og som en service til de studerende, der bor længere væk, da det 
giver en fleksibilitet. Det skal fremgå på vejlederlisten, hvem der tillader onlineforsvar. 
Det er vejleder, der opretter zoom-møderne. Jimmi Fevre Bruun bemærkede, at der skal 
være klarhed over, hvad der sker, hvis teknikken svigter, da der er en stam tidsplan på 
eksamensdagen. Michael Christensen kommenterede, at det er et pilotprojekt, hvor der 
gøres nogle erfaringer inden evt. udvidelse til HD2.  
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Afgangsprojekt HD(B)  
Den kursusansvarlige har lavet en større opdatering af kursusbeskrivelsen. Claus Holm 
kommenterede, at omfanget på afgangsprojekterne på HD2 er længere end på 
bacheloropgaver. Bacheloropgaverne er på 20 ECTS og afgangsprojekterne er på 15 
ECTS. Michael Christensen foreslog, at omfanget på de erhvervsøkonomiske 
bacheloropgaver fremskaffes til en sammenligning. Efter mødet er der udsendt en 
skriftlig høring, hvor der var enighed om, at fra efteråret 2024 skal én studerende skrive 
maksimalt 45 sider, og to studerende skal skrive maksimalt 60 sider på 
afgangsprojekterne på HD(R) og HD(B). 

 
Anvendt markedsanalyse  
Det fremgår i kursusbeskrivelsen, at der er intern censur til eksamen, som er en 
hjemmeopgave efterfulgt af en mundtlig eksamen. Det er besluttet, at alle mundtlige 
eksaminer har ekstern censur bl.a. af hensyn til den studerende retssikkerhed. Derfor 
skal censuren ændres til ekstern.  

 
Skatteret 
Den kursusansvarlige har lavet en større opdatering af kursusbeskrivelsen. Det fremgår 
af kursusbeskrivelsen at reeksamensformen er en anden end den ordinære eksamen. 
Reeksamen bliver fremadrettet ændret, så reeksamen er den samme som den ordinære 
eksamen for at undgå spekulation. Det betyder, at der fremadrettet skal udarbejdes to 
eksamensopgaver.  
 
Regnskabsanalyse og værdiansættelse efteråret 2024.  
Kurset Værdiansættelse af virksomheder udbydes ikke længere på HD(B), og der sker en 
sammenlægning med faget Regnskabsanalyse og værdiansættelse. Regnskabsanalyse og 
værdiansættelse udbydes som valgfag på HD(B) fra efteråret 2024. Da undervisning- og 
eksamensplan allerede er offentliggjort, er der overlap med andre kurser. Derfor kan 
kurset kun vælges på 3. semester i efteråret 2024 på HD(B), men i efteråret 2025 kan 
det vælges på både 1. semester og 3. semester. Det er en faglig anbefaling, at 
studerende har fulgt kurserne Eksternt regnskab og Strategisk ledelse eller tilsvarende, 
men ikke et krav. 

 
Ad 4. Brug af generativ kunstig intelligens (GAI)  
Det skal tydeligt fremgå i kursusbeskrivelserne, hvis brug af generativ kunstig intelligens 
(GAI) ikke er tilladt ved den specifikke prøve. Kursusansvarlige og undervisere har i 
forbindelse med de konkrete skriftlige stedprøver med ’alle hjælpemidler’ i 
efterårssemestret 2024 og forårssemestret 2025 meldt følgende ind: 
 
Efteråret 2024: Tre fag med 'alle hjælpemidler', hvor der ikke må bruges GAI 
Foråret 2025: Tre fag med 'alle hjælpemidler', hvor der ikke må bruges GAI 
 
Studienævnet drøftede fordelene (fx brainstorm) og ulemperne (fx plagiering) med GAI i 
en akademisk sammenhæng, og medlemmerne var enige om, at GAI bliver en del af 
hverdagen på lige fod med Google.  
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Desuden orienterede Michael Christensen om, at der er udarbejdet en deklaration vedr. 
GAI i forbindelse med afsluttende projekter og afgangsprojekter på HD. HD-uddannelsen 
tilslutter sig deklarationen til sommereksamen 2024. Hvis de studerende har spørgsmål 
vedr. deklarationen, skal de kontakte deres vejleder. Deklarationsskabelonen er 
ligeledes lagt i de studerendes afleveringsflow i WISEflow. Desuden udsendes et link til 
en youtube-video vedr. GAI, som studienævnsmedlemmerne opfordres til at se. 

 
Ad 5. Forberedelse til årlig status den 7. maj 2024 
Som bilag til punktet havde studienævnet modtaget relevant materiale herunder 
sagsfremstilling, sammenligning af indikatorer tre år tilbage, læringsmålsmatricer, UVM-
handleplan 2023-2025. 
 
Sammenligningsdokument med overblik over indikatorer 3 år tilbage 
Michael Christensen fortalte indledningsvist, at han er godt tilfreds med 
undervisningsevalueringen, og kom derefter med nedenstående bemærkninger til 
indikatorerne: 
 
Indikator 1. Planlagte timer. Der er truffet en beslutning om, at på HD-uddannelsen 
undervises alle 5 ECTS fag 28 timer og alle 10 ECTS fag undervises 56 timer. 
 
Indikator 2.b. Vidensgrundlag indsamles via en spørgeskemaundersøgelse, der udsendes 
til underviserne, og resultaterne er i færd med at blive bearbejdet. 
 
Indikator 3. Undervisningsevaluering er udtryk for det samlede udbytte, hvilket dækker 
over mere end selve undervisningen. Det er et gennemsnit af svarværdierne 1-5 på 
udsagnet: ”Jeg vurderer det samlede udbytte af undervisningsforløbet som..." (fra 1 
”Intet udbytte” til 5 ”Meget stort udbytte", 0 "ved ikke" er fraregnet). Studienævnet 
udtrykte tilfredshed med, at denne indikator er grøn for HD1 (Aarhus), HD(R) (Aarhus), 
HD(R) (Herning) og HD(B) (Herning). For HD1 (Herning) og HD(B) (Aarhus) er indikatoren 
gul med en værdi på 3,7, hvor 3,8 er grænsen for grøn. Der skal derfor fokus på denne 
indikator. 
 
Indikator 4. Beståelsesprocent. For at opnå en grøn indikatorværdi skal scoren være 
85%. Opgørelsesmetoden er antal beståede eksamener/antal eksamener i alt. Alle 
studerende, tilmeldt en eksamen, samt alle eksamensforsøg tæller med. Studienævnet 
gav også udtrykt for, at beståelsesprocenterne generelt er gode. De ligger mellem 88% 
og 96% og kun i ét tilfælde nemlig HD1 (Aarhus) er indikatoren gul med en værdi på 
84,8. 
 
Læringsmålsmatricer 
Faglig koordinator Ann-Kristina Løkke Møller har udarbejdet en læringsmålsmatrice for 
HD(B). I forhold til kompetencerne vedr. ’systematisk dataindsamling’, er der skelet til 
HD(R)s vurdering, da HD(B) og HD(R) begge har fagene Strategisk ledelse og Ekstern 
regnskab hhv. 10 ECTS og 5 ECTS som obligatoriske fag. Systematisk dataindsamling er 
anskuet som noget de studerende skal opnå af kompetencer fremfor noget, kurserne 
reelt indeholder.   
 
 

https://www.youtube.com/watch?v=2IK3DFHRFfw&t=4s
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Handleplanspunkterne fra årlig status 2023. 
Status på handleplanspunkterne er, at de alle er gennemført. 
Punkt 1. Udarbejdelse af et notet om fælles værdier mht. undervisningskvalitet, som 
blev behandlet og godkendt på studienævnsmødet i september 2023. 
Punkt 2. Evaluering af HD online på HD1, som blev udsendt til studienævnet medio 
januar 2024 til orientering. 
Punkt 3. De strategiske samarbejder blev ændret til et annonceringsfokus i stedet.  
Punkt 4. Evalueringer på HD online gennemføres, når der afholdes live 
konsultationstimer for at sikre høj responsrate.  
Punkt 5. Sikre kvaliteten af Panopto optagelser. Der er forsat manuelle optagelser, indtil 
fejlprocenten er under 10. Det er blevet besluttet, at md udgangen af forårssemestret 
2024 og fremadrettet ophører optagelserne af campusundervisningen på HD1, HD(R) og 
HD(B). 
 
UVM handleplanen 2023-2025 
Der er to handleplanspunkter, som blev fremhævet.  
 
Handling nr. 1. hvor beskrivelse og vurdering af undervisningsmiljøproblemet beskrives 
således: Nogle studerende oplever ikke et fagligt samspil med deres undervisere. 
Beskrivelsen af handlingen er, at der arbejdes på, at flere kurser undervises af 2 
undervisere i forening, hvoraf den ene er DVIP med praktisk erfaring i håb om, at det 
giver en bedre kommunikation mellem undervisere og studerende.  
 
Michael Christensen fremhævede den nye version af kurset Regnskabsanalyse og 
værdiansættelse som et eksempel. De studerende vil gerne have den praktiske vinkel i 
undervisningen. I forlængelse deraf drøftede studienævnet, hvad der sker i forbindelse 
med underviserudskiftning, men underviserne på HD-uddannelsen fortsætter som regel 
i mange år, så det er ikke et problem. Det blev fremhævet, at der fra ledelsens side er et 
ønske om, at underviserne tager HD ind som en del af deres undervisningsportefølje.  
 
Handling nr. 2. hvor beskrivelse og vurdering af undervisningsmiljøproblemet beskrives 
således: Nogle studerende oplever et dårligt indeklima og mangelfuld rengøring. 
Beskrivelsen af handlingen er, at der er taget initiativ til at udpege 5 specifikke lokaler, 
som skal fungere som HD-lokaler, og hvor der fokuseres på optimale forhold ift. lys, 
temperatur og indeklima.  
 
Michael Christensen kommenterede, at de 5 dedikerede lokaler er ikke længere aktuel, 
da alt videooptagelse ophører med udgangen af forårssemestret 2024, og derfor er der 
ikke længere et behov for lokaler med Panoptoudstyr. Det ændrer dog ikke ved, at 
lysforhold, temperatur og indeklima skal være i orden på campus. Det forventes, at 
ECON og MGMT flytter til nye lokaler i Universitetsbyen hhv. 1. november 2025 og 1. 
januar 2026. 

 
Ad 6. Forslag til mødedatoer E24  
Studienævnsmøderne afvikles i efteråret på følgende tidspunkter: 

- Fredag den 27. september 2024 kl. 08.00 til 09.30 
- Torsdag den 28. november 2024 kl. 08.00 til 09.30  

Der er sendt mødeindkaldelser ud via Outlook. 
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Ad 7. Evt. 

Deltagelse observatør 
Michael Christensen fortalte, at der er kommet en henvendelse fra en ny studiesekretær 
med et ønske om deltagelse i studienævnsmøderne som observatør. Studienævnet 
fastholdt beslutningen om, at der ikke skal deltage flere observatører på møderne, 
ligesom det blev besluttet på studienævnsmødet den 22. marts 2023, hvor emnet blev 
drøftet sidste gang.  
 
Tilgængelighed af videoer på Brightspace 
På baggrund af en studenterhenvendelse blev tilgængelighed af videoer drøftet. Som 
studienævnet besluttede i forbindelse med godkendelsen af dokumentet ”Regler for 
materiale på HD Online” på studienævnsmødet den 5. februar 2024 er videoer 
tilgængelige til og med semestrets afslutning dvs. inklusiv den ordinære eksamen og 
reeksamen, hvorefter adgangen lukkes. Reglerne vedr. retningslinjer for deling, 
optagelse og videredistribution ligger under den generelle velkomst på Brightspace på 
online hold. Der skal følges på den tekniske løsning i Brightspace. 
 
Obligatoriske fag og valgfag på HD(B) 
Thomas Nielsen spurgte ind til de obligatoriske fag på HD(B). De studerende på HD(B) 
har mange forskellige typer af jobs, hvor mange er specialister indenfor sit felt. Et fag 
som ”Værdikæden og bæredygtighed” er langt væk fra det, som de studerende 
beskæftiger sig med til hverdag, da der typisk er en afdeling i større virksomheder, det 
tager sig af det. Derfor kan det knibe med at se den arbejdsmæssige relevans, og hvad 
de studerende skal tage med derfra, som de kan bruge i hverdagen. Derfor er det også 
meget vigtigt, at de studerende får valgt de rigtige valgfag. Michael Christensen foreslog, 
at der kan laves en valgfagspræsentation med smagsprøver i forbindelse med 
undervisningen, hvilket Thomas Nielsen tilkendegav ville være en god idé. Thomas 
Nielsen fastslog, at tankegangen med få obligatoriske fag og mange valgfag er den 
rigtige på HD(B). Michael Christensen kommenterede, at HD(B) har haft det første 
gennemløb her i sommeren 2024, så det vil være relevant med en evaluering af HD(B). 

 

 

 


